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Cum poți dezvolta o cariera internaționala cu programul Erasmus+ | Povestea lui

Constantin Roșca, absolvent de Drept plecat din Falticeni, care a ales sa studieze la

Universitatea din Istanbul. El este azi masterand în Drept Internațional Public în

cadrul Universitații Koç, cea mai prestigioasa din Turcia și stagiar în cadrul

biroului Esenyel ̸ Partners, unul din cele mai cunoscute birouri internaționale de

avocatura și consultanța juridica din țara desfașurata pe doua continente

Constantin Roșca este de parere ca experiența Erasmus+ i-a modelat viitorul și l-a ajutat sa devina cine este

astazi. A fost mereu pasionat de Drept Internațional, motiv pentru care și-a dorit sa i se ofere șansa de a

accesa un sistem de învațamânt divers, o astfel de etapa fiind esențiala în pregatirea unui profesionist care

urmarește o cariera internaționala. Iar atunci când a avut posibilitatea efectuarii unui stagiu Erasmus+ nu

a ezitat nicio secunda sa opteze pentru o locație pe care alții ar putea-o caracteriza ca fiind una „exotica”,

dificil de abordat.  Astfel ca, în momentul în care a trebuit sa decida catre ce destinație Erasmus+ sa se

îndrepte, tânarul a hotarât ca vrea sa iasa din zona sa de confort și a ales sa mearga la o universitate din

Turcia, pe care a regasit-o pe lista celor incluse în program. 

„În timp ce ponderam asupra alegerii, am observat faptul ca majoritatea instituțiilor de învațamânt sunt în Uniunea

Europeana. Deoarece calatorisem mult în trecut în cadrul Uniunii, am decis sa aleg ceva din afara zonei mele de

confort, total diferit. Turcia mi s-a parut cea mai potrivita opțiune în acest sens, iar dupa ce am cercetat mai mult

despre Universitatea din Istanbul, am aflat ca a fost fondata înca din 1453, fapt ce m-a impresionat. Am verificat

cu atenție curriculumul Facultații de Drept din cadrul Universitații din Istanbul și am identificat numeroase cursuri

la care îmi doream sa particip – Drept Internațional Privat, Drept Constituțional Comparat etc. Pe lânga aspectele

academice, Istanbulul ma fascina prin faptul ca reprezinta cel mai populat oraș din zona, având o populație de

peste 16 milioane de locuitori. Mai mult decât atât, este unic prin întinderea sa pe doua continente – Europa și

Asia”, explica interlocutorul 

Biz

Lawyer.

Iar acum, când face o analiza a tuturor experiențelor pe care le-a trait, afirma cu certitudine ca alegerea sa a fost

cea mai buna dintre câte putea face.

---------------------------------------------------------

                        Citește și

→   Clubul avocaților români din Diaspora | Andrei Diaconu, avocat crescut și instruit în Italia,

responsabil pentru Romanian Desk în cadrul Pirola Pennuto Zei & Associati, firma cu zece birouri în

Italia și trei în strainatate: Nivelul profesional al avocaților români este foarte ridicat. Sunt convins ca

firmele de avocatura vor crește odata cu dezvoltarea constanta a realitații antreprenoriale din țara

page 1 / 4

https://www.bizlawyer.ro/stiri/piata-avocaturii/clubul-avocatilor-romani-din-diaspora-andrei-diaconu-avocat-crescut-si-instruit-in-italia-responsabil-pentru-romanian-desk-in-cadrul-pirola-pennuto-zei--associati
https://www.bizlawyer.ro/stiri/piata-avocaturii/clubul-avocatilor-romani-din-diaspora-andrei-diaconu-avocat-crescut-si-instruit-in-italia-responsabil-pentru-romanian-desk-in-cadrul-pirola-pennuto-zei--associati
https://www.bizlawyer.ro/stiri/piata-avocaturii/clubul-avocatilor-romani-din-diaspora-andrei-diaconu-avocat-crescut-si-instruit-in-italia-responsabil-pentru-romanian-desk-in-cadrul-pirola-pennuto-zei--associati
https://www.bizlawyer.ro/stiri/piata-avocaturii/clubul-avocatilor-romani-din-diaspora-andrei-diaconu-avocat-crescut-si-instruit-in-italia-responsabil-pentru-romanian-desk-in-cadrul-pirola-pennuto-zei--associati


www.bizlawyer.ro
Un proiect al Bullet Media & 648 Group
2025-02-02 10:01:19

→      Cum sa-ți împlinești visul de a practica avocatura în propria firma,    înființata în afara granițelor |

Rețeta succesului, în varianta    Florentinei Marin, fondatoarea Marin & Pasalodos, din Barcelona.   

‘Planul nostru este sa ne dezvoltam și sa deschidem cabinete în alte    orașe din Spania, România și în alte

țari’, spune avocata

→     Clubul avocaților români din Diaspora | Povestea Nadiei Irina   Fundațeanu, avocatul care a luat-o de

la zero în Spania. Absolventa de   Drept în România, a lucrat într-un restaurant și în administrație, și-a  

echivalat diplomele și a absolvit Masterul de Drept Adminstrativ și   Administrație Publica la

Universitatea din Valencia. Azi este „alma   libre”, avocat de succes, membra Efica Abogados

→    Clubul avocaților români din Diaspora | Maria Ramona Bodescu, avocatul  care și-a construt o

cariera în Spania: Sunt mulți colegi din țara care  se înscriu în barourile din Spania. Aceștia sunt doritori

sa cunoasca  legislația și modalitate de lucru de aici

---------------------------------------------------------

„În primul rând, stagiul Erasmus+ mi-a permis sa descopar un nou sistem de drept – Dreptul Turc – într-o maniera

comparata. Împreuna cu ceilalți studenți participanți la stagiu, venind din diferite țari de pe continentul european,

aveam posibilitatea de a discuta și argumenta comparativ diferite aspecte legale. În acest fel, majoritatea cursurilor

s-au desfașurat de o maniera similara cu cele de masterat. În al doilea rând, petrecând doua semestre la

Universitatea din Istanbul, am putut sa îmi dezvolt cunoștințele de Drept Internațional. Astfel, m-am înscris la

cursul de Drept Internațional Privat cu un an înainte fața de momentul în care era predat în mod normal în

București, dobândind cunoștințe importante. De asemenea, majoritatea cursurilor au fost evaluate de o maniera

diferita – prin intermediul prezentarilor, proiectelor, sau a eseurilor. Aceasta m-a pregatit pentru cursurile pe care

le urmez acum în cadrul masteratului, care sunt evaluate în același fel. Nu în ultimul rând, consider ca cel mai

important aspect educațional a fost posibilitatea de a ma înscrie la cursuri oferite de alte facultați din cadrul

universitații. În acest fel, am putut urma cursul de scriere academica, pe care îl consider crucial pentru orice

student. De asemenea, am urmat cursuri de limba turca și limba araba, ajungând la un nivel mediu în cadrul celor

opt luni petrecute în stagiu. Dupa întoarcerea în România, am continuat sa le învaț și am dobândit un certificat de

nivel C1 pentru limba turca. În prezent folosesc atât limba turca, cât și pe cea araba, atât în cadrul relațiilor

personale, cât și profesionale din viața de zi cu zi”, povestește Constantin.

În plus, stagiul efectuat la Istanbul l-a ajutat sa se dezvolte foarte mult și din punct de vedere personal. Fiind

departe de familie, tânarul a trebuit sa fie independent și sa nu renunțe în momentele grele. „Ceea ce este diferit în

Turcia fața de restul țarilor europene este faptul ca oamenii de rând nu pot comunica în limba engleza. Acest fapt a

fost extrem de dificil la începutul șederii mele, însa m-a încurajat sa învaț limba, chiar daca nu era obligatoriu în

cadrul stagiului. De asemenea, stagiul Erasmus+ m-a ajutat sa fiu mult mai extrovertit și sa îmi fac prieteni mai

ușor. Istanbul este un oraș extrem de divers, iar acum ma bucur nespus sa pot spune ca am prieteni din toate

colțurile lumii care locuiesc aici, fiind, de asemenea, un motiv pentru care am decis sa ma întorc”, subliniaza

interlocutorul 

Biz

Lawyer.

Programul Erasmus+, pasul catre o cariera internaționala

Constantin Roșca a accesat programul Erasmus + în anul academic 2021-2022, atunci când era în anul III de

licența la Facultatea de Drept, din cadrul Universitații din București. „Nu am considerat dificila aplicarea pentru

bursa. Din pacate, nu foarte mulți studenți din cadrul facultații aplica pentru acest program, iar de aceea nu exista

competitivitate. Spre exemplu, când am aplicat eu, toți candidații au fost admiși. Însa, este important sa ai un dosar
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bun de aplicare și exista o medie minima pentru a putea participa. De asemenea, m-a ajutat faptul ca dețineam

certificatul IELTS pentru limba engleza, cu un nivel CEFR C2”, menționeaza tânarul.

O astfel de experiența reprezinta un pas major pentru orice viitor profesionist, oferindu-i lecții cheie pentru

dezvoltarea sa. Constantin, de exemplu, susține ca una din cele mai importante lecții pe care și-a însușit-o în

perioada în care a urmat acest stagiu a fost aceea ca juriștii nu ar trebui sa-și limiteze cercetarea și învațarea strict

la Drept. „Faptul ca am participat la cursuri de limbi straine în cadrul stagiului mi-a permis sa am poziția în care

lucrez astazi și sa pot comunica eficient cu mult mai multe persoane din jurul lumii. De asemenea, chiar daca

personal nu le-am considerat niciodata adevarate, viața din Istanbul mi-a dovedit faptul ca prejudecațile pe care

mulți oameni le au despre țarile din Orientul Mijlociu sunt eronate. Din contra, am gasit o țara mult mai dezvoltata,

cu facilitați pentru studenți nemaiîntâlnite nicaieri în Europa”, argumenteaza tânarul.  

Însușindu-și aceste lecții, Constantin Roșca a profitat de tot ce a avut oportunitatea sa învețe, iar astazi este

masterand în Drept Internațional Public în cadrul Institutului de Științe Sociale și Umane al Universitații Koç din

Istanbul. Alegerea sa a pornit tocmai de la experiența anterioara pe care a avut-o în timpul programului Erasmus+

la Universitatea din Istanbul. „Universitatea Koç este recunoscuta mondial drept cea mai prestigioasa din Turcia,

având un model de învațamânt american și clasându-se în topul 350 celor mai bune universitați din lume.

Mulțumita excelenței academice, mi-a fost oferita o bursa pentru întregul program de masterat, care dureaza doi

ani”, precizeaza juristul.

Programul Erasmus+ l-a ajutat atât din punct de vedere academic, cât și profesional. Interlocutorul BizLawyer este

în prezent stagiar în cadrul biroului Esenyel | Partners, unul din cele mai recunoscute birouri internaționale de

avocatura și consultanța juridica din Turcia, specializându-se în Drept maritim. „Am ales aceasta poziție atât

datorita cadrului divers, cât și a oportunitații de a aplica practic abilitațile învațate în cadrul licenței și a

masteratului. Pe lânga acest stagiu, sunt și translator freelance din limba româna în limba turca, aceasta poziție

oferindu-mi libertatea de a lucra în funcție de propriul program de lucru”, mai spune tânarul.

Facultatea de Drept nu a fost prima sa opțiune 

Constantin Roșca a absolvit învațamântul liceal la Colegiul Național „Nicu Gane” în Falticeni. „Traind într-un

oraș mic, nu existau foarte multe oportunitați de dezvoltare personala. Însa, acest colegiu fiind cel mai prestigios

din oraș, m-a ajutat sa îmi deschid mintea și sa îmi doresc mai mult, prin programele internaționale la care am avut

oportunitatea sa particip – spre exemplu, excursii în Spania, Germania, Malta etc. De asemenea, activitațile

extracurriculare disponibile erau diverse, personal participând în cadrul echipei de redacție a revistei de limba

engleza în calitate de editor-șef”, își amintește tânarul.

În momentul în care și-a proiectat viitorul, dupa susținerea examenului de Bacalaureat, tânarul nu a optat „din

prima” pentru Facultatea de Drept. Inițial, a vrut sa studieze Economia în strainatate, facând pași spre a se înscrie

la facultate în Marea Britanie. Contextul a facut ca planul acesta sa nu aiba o finalitate, așa ca a decis sa ramâna în

țara pentru licența și a ales Facultatea de Drept datorita pasiunii pe care o avea, înca din liceu, pentru Dreptul

Internațional și Drepturile Omului. Iar alegerea sa avea sa-l conduca spre visul sau și anume acela de a-și dezvolta

o cariera internaționala.

Facând referire la Facultatea de Drept din cadrul Universitații din București, Constantin puncteaza faptul ca

instituția este recunoscuta internațional ca fiind cea mai prestigioasa din România. „Profesorii din cadrul Facultații

de Drept sunt foarte bine pregatiți și am avut parte de un învațamânt cuprinzator acolo. Din pacate, oportunitațile

pe care le ofera facultatea nu sunt foarte dezvoltate. Consider ca ar trebui sa se puna mai mult accent pe

parteneriate cu alte instituții la nivel internațional. De asemenea, campusul este într-o stare deplorabila. Spre
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deosebire de Universitatea Koç, nu am putut spune niciodata ca merg cu placere la Facultatea de Drept a

Universitații din București. Cred cu tarie ca este foarte important mediul care le este oferit studenților pentru a

învața. Amfiteatrele, salile și toate facilitațile oferite în general de Facultatea de Drept a Universitații din București

nu sunt deloc propice studiului”, atrage atenția tânarul.

În plus, interlocutorul BizLawyer considera ca programa trebuie modificata fundamental, astfel încât sa conțina

mult mai multe cursuri opționale oferite studenților. „Astfel, fiecare student se va putea axa pe subiectul care îl

intereseaza în mod special. Spre exemplu, în cazul studenților interesați în Drept Internațional, exista foarte puține

cursuri relevante de-a lungul celor patru ani. O alta posibilitate ar fi introducerea unor diferite programe de licența,

împarțite în funcție de specializare – Drept Privat, Drept Public, Drept Internațional etc.”, apreciaza juristul.

Având în vedere ca în prezent Constantin Roșca studiaza și lucreaza în Istanbul, tânarul nu știe ce va urma dupa

finalizarea programului de master. Are însa o certitudine și anume ca nu va reveni prea curând în România,

planuind sa își continue studiile cu un al doilea masterat sau un doctorat, probabil în alta țara. „Consider ca

integrarea pe piața muncii poate fi mai mult sau mai puțin dificila în funcție de postul dorit. Facultațile de Drept

din România ar trebui sa ofere și posibilitați de consiliere în acest sens și mai multe metode de a motiva studenții

pentru a gasi profesia pe care și-o doresc cu adevarat și pentru care sunt potriviți. Astfel de centre de cariera sunt

întâlnite la majoritatea universitaților din Turcia”, transmite interlocutorul 

Biz

Lawyer.

                                             Citește și

→    INTERVIU | Din vorba în vorba cu Violeta Saranciuc, promovata anul  acesta pe poziția de Partener

la ZRVP, despre care ghidurile juridice  internaționale spun ca este „ un avocat stralucit” și „o stea în 

ascensiune în arbitraj”: ”M-am format într-un mediu în care s-a pus  accent pe rigoarea și logica juridica.

Ștacheta a fost întotdeauna  foarte sus, atât în privința standardului de calitate, cât și în  privința

performanței, iar aceste deprinderi au devenit parte din ADN-ul  meu profesional”

→    Meet the Professionals | Din vorba în vorba cu Irina Stanica,  absolventa „Magna cum Laude” a

Facultații de Drept și coordonatoarea  practicii de Dreptul Muncii de la Toncescu și Asociații - KPMG

Legal,  promovata recent pe poziția de Partener: ”Evoluția unui avocat depinde  de un echilibru între

talent, munca și capacitatea de adaptare la  schimbare. Consider ca un comportament etic, împreuna cu

competența  tehnica și relațiile interpersonale, fac ca un avocat sa faca un pas în  fața într-un mediu

competitiv”

→    INTERVIU | Din vorba în vorba cu Alexandru Iorgulescu, promovat recent  pe poziția de Partener la

ZRVP: ”Capacitatea de anticipare a mișcarilor  adversarului, posibilitatea de a vedea conexiuni acolo

unde acestea nu  sunt evidente intra în ceea ce eu consider talent. Acesta nu ofera  garanția succesului în

avocatura, întrucât trebuie dublat de cunoștințe  temeinice de drept, de deprinderea tehnicilor de

argumentare ̸  persuasiune, de o pregatire minuțioasa a fiecarui caz. Ceea ce se adauga  la talent pentru a

completa rețeta succesului în avocatura se poate  obține numai prin munca susținuta”
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